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OBČINA BRDA 
Trg 25. maja 2 
5212 Dobrovo 
 
Številka: 0321-07/2024 
Datum:  22. 10. 2024  

 
 

ZAPISNIK 
16. redne seje Občinskega sveta Občine Brda, ki je bila dne 22. 10. 2024, ob 18. uri, 

v Vili Vipolže 
 

Prisotni svetniki: Teja Jelina, Goran Simčič, Nika Prinčič, Miloš Protić, Anja Pertovt, Jurij Špacal, David Saksida, Damjan 
Birtič, Robert Feri, Zvezdan Prinčič, Nadja Šfiligoj, dr. Karol Peter Peršolja, Lilijana Kastelic, Silvestra Elen Brašnić 
Saffigna  
 
Opravičeno odsotni svetniki: Vilko Prinčič, Tanja Baša Jasnič  
 
Seji prisostvujejo: župan Franc Mužič, Anita Manfreda – direktorica občinske uprave, Dejan Rusjan, Beti Kumar, Nika 
Fabricijo Jug, Sebastjan Arčon, Mateja Ambrožič, Mojca Treplak, Andrej Colja – poveljnik CZ Občine Brda, Igor 
Martinšek – Terragis d.o.o., Tosja Vidmar – Locus d.o.o., Tina Novak Samec – ZTKMŠ Brda  
 
Sejo je sklical župan Franc Mužič. Sejo vodi podžupan Goran Simčič.    
 
Dnevni red 
1. Otvoritev seje in ugotovitev sklepčnosti 
2. Potrditev zapisnika 15. redne seje 
3. Obravnava in sprejem dnevnega reda 
4. Odlok o porabi proračunske rezerve za leto 2024 – hitri postopek   
5. Odlok o Rebalansu 2 Proračuna Občine Brda za leto 2024 – skrajšani postopek 
6. Odlok o nadomestilu za uporabo stavbnega zemljišča na območju Občine Brda – prva obravnava  
7. Seznanitev s postopkom priprave Občinske celostne prometne strategije Občine Brda  
8. Soglasje k zadolžitvi Javnega zavoda Zavoda za turizem, kulturo, mladino in šport Brda  
9. Seznanitev o sprejemu novega sklepa o imenovanju komisij v pristojnosti župana 
10. Plan dela Komisije za čezmejno sodelovanje pri Občini Brda   
11. Imenovanje Sveta za preventivo in vzgojo v cestnem prometu v Občini Brda 
12. Imenovanje predstavnika Občine Brda v Svet zavoda Zdravstveni dom – Zobozdravstveno varstvo Nova Gorica  
13. Soglasje k imenovanju direktorice Javnega sklada malega gospodarstva Goriške  
14. Odgovori na pobude in vprašanja svetnikov 15. redne seje   
15. Pobude in vprašanja svetnikov   
16. Realizacija sklepov 15. redne seje   
 

Ad 1. 
 
Otvoritev seje in ugotovitev sklepčnosti 
 
Prisotnih je 14 članov Občinskega sveta Občine Brda. Občinski svet je sklepčen in lahko nadaljuje s sejo.  
    

Ad 2. 
 
Potrditev zapisnika 15. redne seje 
 
V obravnavo je bil dan zapisnik 15. redne seje.  
 
Na zapisnik ni bilo pripomb.  
 
Na glasovanje je bil dan in soglasno sprejet zapisnik 15. redne seje. 
 
 
 
 



Stran 2 od 12 

 

Ad 3. 
 
Obravnava in sprejem dnevnega reda 
 
V obravnavo je bil dan predlagani DNEVNI RED 16. redne seje.  
 
Robert Feri predlaga, da se na dnevni red seje uvrsti dodatna točka in sicer glede podane pobude člana Sveta zavoda 
ZTKMŠ Brda o sklicu skupne seje Občinskega sveta Občine Brda in Sveta zavoda ZTKMŠ Brda na temo delovanja ZTKMŠ 
Brda.  
 
Župan Franc Mužič pojasni, da bo predlog uvrstil na dnevni red naslednje seje občinskega sveta.  
 
Na glasovanje je bil dan in soglasno sprejet predlagani DNEVNI RED 16. redne seje.   
 

Ad 4. 
 
Odlok o porabi proračunske rezerve za leto 2024 – hitri postopek   
 
Obrazložitev podata Sebastjan Arčon in Andrej Colja – poveljnik CZ Občine Brda.  
 
Sredstva proračunske rezerve se uporabljajo za financiranje izdatkov za odpravo posledic naravnih nesreč, kot so 
potres, poplava, zemeljski plaz, snežni plaz, visok sneg, močan veter, toča, žled, pozeba, suša, množični pojav nalezljive 
človeške, živalske ali rastlinske bolezni, druge nesreče, ki jih povzročajo naravne sile in ekološke nesreče. 
V proračunsko rezervo se izloča del skupno doseženih letnih prejemkov proračuna v višini, ki je določena s 
proračunom (z drugim rebalansom 30.000 Eur), vendar največ do višine 1,5 % prejemkov proračuna. Del sredstev se 
izloča v rezerve začasno vsak mesec, dokončno pa po zaključnem računu proračuna za preteklo leto. Proračunski sklad 
Občine Brda je na dan 30.9.2024 oblikovan v višini 54.100,72 Eur.  
O uporabi sredstev proračunske rezerve v posameznem primeru do višine, ki jo določa odlok, s katerim se sprejme 
občinski proračun (po našem odloku 10.000 Eur), odloča župan na predlog za finance pristojnega organa občinske 
uprave in o uporabi sredstev obvešča občinski svet s pisnimi poročili. 
V drugih primerih uporabe sredstev proračunske rezerve, ki presega višino, določeno z odlokom o proračunu, odloča 
občinski svet občine s posebnim odlokom. 
S sprejemom predlaganega odloka dodatne finančne obveznosti ne bodo nastale. Odlok namreč pomeni pravno 
podlago za razdelitev sredstev proračunskega sklada, ne pa podlage za zagotovitev sredstev, kot jo predstavlja 
občinski proračun. 
Poslovnik občinskega sveta Občine Brda v 85. členu določa, da se odlok lahko sprejeme po hitrem postopku, kadar to 
zahtevajo izredne potrebe občine ali naravne nesreče. 
S predlaganim odlokom se bo financiralo izdatke za odpravo finančnih posledic intervencij, nastalih z vplivom poplav in 
prekomernega deževja na cestni infrastrukturi.  
 
Župan Franc Mužič se zahvali Civilni zaščiti Občine Brda in strokovnim sodelavcem za hitro reakcijo v času septembrske 
ujme, ki je prizadela Brda. Izkazalo se je, da so plazovi povzročili kar nekaj škode tako na cestah kot tudi na kmetijskih 
površinah, celo nekaj hiš je bilo za nekaj časa »odrezanih od sveta«. Sanacija je hitro stekla. Občina je takoj pričela s 
popisom škode, prav tako je Uprava RS za zaščito in reševanje razglasila naravno nesrečo in pričela s popisom škode na 
kmetijskih zemljiščih, stavbah in cestah.  
 
Na glasovanje je bil dan in soglasno sprejet SKLEP  
 

1. Občinski svet Občine Brda sprejme Odlok o porabi proračunske rezerve za leto 2024, v prvi obravnavi. 
2. Ta sklep velja takoj. 

 
Na glasovanje je bil dan in soglasno sprejet SKLEP  
 

1. Občinski svet Občine Brda sprejme Odlok o porabi proračunske rezerve za leto 2024. 
2. Ta sklep velja takoj. 
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Ad 5. 
 
Odlok o Rebalansu 2 Proračuna Občine Brda za leto 2024 – skrajšani postopek 
 
Predlog Rebalansa 2 Proračuna Občine Brda za leto 2024 predstavi Beti Kumar.  
 
Sedanji predlog rebalansa upošteva dejstva, ki ob pripravi proračuna oz. spremembi proračuna niso bila znana ter 
zahtevajo spremembe in uskladitve prihodkovne in odhodkovne strani ter ponovno uravnoteženje prihodkov in 
odhodkov. Prihodki se zmanjšujejo za 9,4 %, odhodki prav tako za 0,9 % glede na veljavni rebalans 1. za leto 2024.  
Prihodki so planirani v višini 8.212.769 Eur, odhodki pa v višini 9.354.081 Eur. V Računu finančnih terjatev in naložb je 
razvidno, da bo občina vplačala 23.299 Eur namenskega premoženja v Javni sklad za razvoj malega gospodarstva 
Goriške.  
V računu financiranja je razvidno, da se bo Občina v letu 2024 zadolžila v višini 1.024.170 Eur. Kratkoročno oz. do 
prejema EU sredstev se bo občina zadolžila za projekte sofinancirane iz EU v višini 224.170 Eur, od tega za projekt 
Nove muzejske zbirke na gradu Dobrovo v višini 128.270 Eur ter za projekt Postavitev sončnih elektrarn na javne 
stavbe v višini 95.900 Eur. Dolgoročno se bo zadolžila v višini 800.000 Eur za investicije predvidene v proračunu - 
Ureditev parkirišča in javnih sanitarij v naselju Šmartno ter za cestno infrastrukturo.  
Odplačala pa bo obroke dolgoročnih kreditov v višini 326.000 Eur najete pri poslovnih bankah, državnem proračunu in 
javnem skladu. 
 
Spremembe prihodkov v rebalansu 2 za leto 2024 glede na sprejeti rebalans 1: 
 
1. Davčni prihodki: 

• povečanje davka od stavb za fizične osebe, davka od prostorov za počitek in rekreacijo in zamudne obresti o 
davka na dediščine in darila v skupnem znesku 8.000 Eur; 

• zmanjšanje okoljske dajatve od davka na dobitke od iger na srečo v višini 31.000 Eur. 
2. Nedavčni prihodki: 

• povečanje prihodka od glob za prekrške v znesku 600 Eur; 

• zmanjšanje prihodkov od drugih najemnin, koncesijske dajatve od posebnih iger na srečo, druge izredne nedavčne 
prihodke in prihodek od komunalnih prispevkov v skupni višini 640.583 Eur 

3. Kapitalski prihodki: 

• zmanjšanje iz naslova prihodkov od prodaje kmetijskih zemljišč v skupnem znesku 69.698 Eur in zmanjšanje 
prihodkov od prodaje cestnih motornih vozil v znesku 616 Eur; 

• povečanje prihodkov iz naslova prodaje stanovanjskih objektov in stanovanj v znesku 3.800 Eur, glede na 
uskladitev metrov in ponovno cenitvijo objekta; 

• povečanje prihodkov od prodaje stavbnih zemljišč v znesku 87.100 Eur, glede na nove planirane prodaje. 
4. Transferni prihodki: 

• povečanje sredstev iz državnega proračuna za tekočo porabo v višini 15.436 Eur, iz naslova prihodka za skupno 
občinsko upravo (+3.977 Eur) ter prihodka za poplave v letu 2023 (+11.459 Eur); 

• zmanjšanje sredstev iz državnega proračuna iz sredstev proračuna EU iz kohezijskega sklada za 95.900 Eur in se 
nanaša na projekt sončne elektrarne. Sredstva za projekt bomo prejeli v naslednjem letu, investicijo pa moramo 
plačati v tekočem letu, zato smo planirali zadolžitev do prejema EU sredstev. 

5. Prejeta sredstva iz EU in iz drugih držav: 

• zmanjšanje sredstev iz EU in iz drugih držav za 128.270 Eur in se nanaša na projekt Muzejske zbirke na gradu 
Dobrovo. Sredstva za projekt bomo prejeli v naslednjem letu, investicijo pa moramo plačati v tekočem letu, zato 
smo planirali zadolžitev do prejema EU sredstev. 

 
Spremembe odhodkov v rebalansu 2. za leto 2024 glede na sprejeti rebalans 1.: 
 
1. Tekoči odhodki: 

• povečanje izdatkov za plače, druge izdatke in prispevke v skupnem znesku 13.000 Eur; 

• izdatki za blago in storitve: povečanje čistilnega materiala za 700 Eur, zmanjšanje založniških in tiskarskih storitev 
za 5.000 Eur, zmanjšanje računalniških storitev za 1.000 Eur, povečanje reprezentance za 548 Eur, povečanje 
splošnega materiala in storitev za 4.452 Eur, zmanjšanje posebnega materiala in storitev za 15.670 Eur, povečanje 
električne energije za 22.000 Eur, povečanje vode in komunalne storitve za 250 Eur, povečanje stroškov odvoza 
smeti za 3.740 Eur, zmanjšanje stroškov poštnih storitev za 3.000 Eur, povečanje stroškov goriva za 2.100 Eur, 
zmanjšanje stroškov tekočega vzdrževanja drugih objektov za 55.000 Eur, povečanje stroškov tekočega 
vzdrževanja komunikacijske opreme za 1.200 Eur, zmanjšanje stroškov najemnine za 700 Eur, povečanje stroškov 
sejnin za 4.000 Eur, povečanje stroškov odvetnikov in notarjev za 5.000 Eur ter povečanje drugih operativnih 
odhodkov za 1.000 Eur; 
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• plačilo domačih obresti: povečanje stroškov plačila obresti od dolgoročnih kreditov bankam za 4.000 Eur; 

• rezerve: povečanje proračunske rezerve za 30.000 Eur. Civilna zaščita je 10.000 Eur prenesla sredstva iz postavke 
07003 Opremljanje enot in služb civilne zaščite za namen financiranja izdatkov za odpravo finančnih posledic 
intervencij, nastalih z vplivom poplav in prekomernega deževja na cestni infrastrukturi. 
 

2. Tekoči transferi: 

• povečanje transferov posameznikom in gospodinjstvom: višji odhodki pri regresiranju oskrbe v domovih za 15.000 
Eur glede na trenutno število nastanjenih oskrbovancev, višji odhodki pri plačilu razlike med ceno programov v 
vrtcih in plačili staršev za 53.000 Eur, glede na spremembo cene vrtca ter višji odhodek pri transferju 
posameznikom in gospodinjstvom za 5.000 Eur; 

• povečanje drugih tekočih domačih transferov: višji odhodki za javne zavode za 33.250 Eur za ZTKMŠ Brda in 
zajema: izplačilo jubilejne nagrade javni uslužbenki, prevode nove spletne strani v tuje jezike, kritje pogodbenih 
obveznosti pri združenju občin Julijskih Alp (pogodba sklenjena za obdobje 2021-2025), pokritje primanjkljaja iz 
naslova počitniškega varstva preko Mladinskega centra Brda, dodatna sredstva za organizacijo Martinovanja v 
Šmartnem (nabavo novih kozarcev, dodatni stroški povezani z elektrifikacijo, rediteljstvo…) ter višja sredstva 
prenesena občinam za 700 Eur. 

3. Investicijski odhodki: 

• zmanjšanje sredstev za nakup opreme za 23.619 Eur; zmanjšanje sredstev za nakup druge opreme in strojne 
računalniške opreme; 

• zmanjšanje sredstev za novogradnje, rekonstrukcije in adaptacije za 94.601 Eur: zmanjšanje sredstev za 
novogradnje ter rekonstrukcije in adaptacije; 

• zmanjšanje sredstev za investicijsko vzdrževanje in obnove za 77.800 Eur: zmanjšanje sredstev za investicijsko 
vzdrževanje ter zmanjšane sredstev za obnove cest, javnih površin, kanalizacije; 

• povečanje sredstev za nakup zemljišč in naravnih bogastev za 740 Eur za nakup zemljišč; 

• povečanje nakupa sredstev nematerialnega premoženja za 3.000 Eur za nakup licenčne programske opreme; 

• zmanjšanje sredstev za študije o izvedljivosti projektov, projektna dokumentacija, nadzor in investicijski inženiring 
za 4.850 Eur: zmanjšanje sredstev za študije o izvedljivosti projekta in sredstev za načrte in drugo projektno 
dokumentacijo; 

4. Investicijski transferi: 

• zmanjšanje investicijskega transfera privatnim podjetjem za 1.000 Eur; 

• povečanje investicijskega transfera javnim zavodom za 37.200 Eur: predvideli smo 1.000 Eur za ZTKMŠ Brda za 
zamenjavo dotrajanega računalnika BB ter telefona; za Vrtec 6.200 Eur za namen ureditve ograje v atriju ter 
zamenjave vrat in okna v vrtcu na Dobrovem. Sredstva bodo namenjena še nabavi treh previjalnih miz ter oblogi 
za strop v igralnici v Biljani; za Šolo Alojza Gradnika Dobrovo 30.000 Eur, kar bo namenjeno kritju vgradnje sistema 
aktivne požarne zaščite, s katero bomo dosegli izpolnjevanje bistvenih zahtev varnosti pred požarom, ter nabavi 
dodatnih miz in stolov za šolsko jedilnico na Dobrovem. 

 
Roberta Feri zanima postavka v zvezi z ZTKMŠ Brda, ki naj bi bil zadolžen za več kot 80.000 Eur. Sedaj se bo odobrilo še 
cca 90.000 Eur premostitvenega kredita. Glede na to, da je občina ustanovitelj, lastnik in financer zavoda, bi bilo dobro 
vedeti, kaj se dogaja v ozadju. Meni, da je svet zavoda tisti, ki ne opravlja svoje naloge. Občinski svet Občine Brda ni 
tisti, ki se mora o tem odločati, to je naloga sveta zavoda. Lista Brda Bricem bo podprla tako rebalans 2, kot tudi samo 
zadolževanje ZTKMŠ Brda, radi pa bi neko konkretno obrazložitev, kaj se dogaja v ozadju.  
 
Beti Kumar pojasni, da gre v tem primeru izključno za zadolžitev zavoda za projekte, katere morajo v letošnjem letu 
poravnati, sredstva pa bodo prejeli v letu 2025.  
 
Župan Franc Mužič predlaga, da se zadolževanje podpre tako, kot je navedeno in da se bo kasneje na aktualno 
tematiko opravilo razpravo in poiskalo neko ustrezno rešitev.   
 
Na glasovanje je bil dan in soglasno sprejet SKLEP  
 

1. Občinski svet Občine Brda sprejme Odlok o Rebalansu 2. proračuna Občine Brda za leto 2024, vključno s 
pripadajočimi prilogami. 

2. Ta sklep velja takoj. 

 
 
 
 
 
 



Stran 5 od 12 

 

Na glasovanje je bil dan in soglasno sprejet SKLEP o Načrtu ravnanja s stvarnim premoženjem Občine Brda za leto 
2024 – Rebalans 2  
 

1. Sprejme se Načrt ravnanja s stvarnim premoženjem Občine Brda za leto 2024 – Rebalans 2, ki vsebuje načrt 
pridobivanja nepremičnega premoženja, načrt razpolaganja z nepremičnim premoženjem ter načrt razpolaganja 
s premičnim premoženjem. 

2. Načrt ravnanja s stvarnim premoženjem Občine Brda za leto 2024 – Rebalans 2 je v Prilogi 1. 
3. Priloga iz prejšnje točke tega sklepa je sestavni del tega sklepa. 
4. Ta sklep začne veljati z dnem uveljavitve Odloka o rebalansu 2. proračuna Občine Brda za leto 2024. 

 
Ad 6. 

 
Odlok o nadomestilu za uporabo stavbnega zemljišča na območju Občine Brda – prva obravnava 
 
Obrazložitev poda Igor Martinšek – Terragis d.o.o..  
 
Zakon o davku na nepremičnine (Uradni list RS 101/13 in 22/14-odl. Ustavnega sodišča) – v nadaljevanju ZDavNepr, je v 
33. členu med drugimi razveljavil zakonske določbe, ki urejajo NUSZ in občinske odloke, ki so bili izdani na osnovi VI. 
Poglavja Zakona o stavbnih zemljiščih (Uradni list SRS, št. 18/84, 32/85-popr.in 33/89 ter Uradni list RS  št. 24/92-
odločba Ustavnega sodišča , 29/95-ZPDF, 44/97- ZSZ in 27/98-odločba Ustavnega sodišča). 
 
Ustavno sodišče RS je v tretji točki izreka Odločbe US RS, s katero je razveljavilo ZDavNepr, odločilo, da se do drugačne 
zakonske ureditve obdavčitve nepremičnin še naprej uporabljajo predpisi iz prve do  pete alineje 33. člena ZDavNepr. Ti 
predpisi niso postali (ponovno) veljavni temveč se je ponovno uveljavila zgolj njihova uporaba v stanju, kot so veljali na 
dan njihove razveljavitve. Uporaba navedenih predpisov je bila podaljšana do drugačne zakonske ureditve obdavčitve 
nepremičnin, zato se neposredno na podlagi odločbe US RS uporabljajo tudi sklepi o določitvi vrednosti točke za 
odmero NUSZ, ne glede na to, da jih je občinski svet sprejel za določeno leto.  
 
Sklep o določitvi vrednosti točke za odmero NUSZ se šteje za del občinskega odloka o NUSZ, zato spreminjanje ali 
sprejemanje novega sklepa o določitvi vrednosti točke pomeni spreminjanje občinskega odloka o NUSZ. Posledično se 
šteje,  da je tak sklep o določitvi vrednosti točke sprejet brez ustrezne zakonske podlage. 
 
Z uveljavitvijo 58. člena Zakona o izvrševanju proračunov Republike Slovenije za leti 2016 in 2017 in kasnejši 17/18 in 
18/19, … 24/25 je bila občinam dana pravna podlaga za sprejemanje novih občinskih odlokov o NUSZ.  
 
To pomeni, da morajo občine sprejeti nove odloke, starejših (sprejetih pred odločbo US o razveljavitvi zakona o davku 
na nepremičnine), pa ne morejo spreminjati. Tudi ne sprejemati novih vrednosti točk za odmero NUSZ. 
Ministrstvo za okolje in prostor je v skladu s prvim odstavkom 64. člena Zakona o državni upravi (Uradni list RS št. 
113/05 - UPB, 89/07 – odl. US, 126/07-ZUP-E, 48/09, 8/10-ZUP-G, 8/12-ZVRS-F, 21/12, 47/13, 12/14 in 15/16) pristojno 
ministrstvo za nadzor nad splošnimi in posamičnimi akti lokalnih skupnosti s področja urejanja prostora.  
 
MOP v zadnjih letih tudi izvaja nadzor zakonitosti odlokov za plačilo NUSZ in od občin zahteva, da jih uskladijo z 
zakonodajo, ki se uporablja na tem področju. Uskladiti je potrebno predvsem zakonsko podlago za sprejem novih 
odlokov, definicije stavbnih zemljišč, preveriti način izračuna (določbe, ki določajo višino NUSZ – sistem točkovanja), 
oprostitve predvsem sorazmernost pri obremenitvi različnih rabah stavbnih zemljišč in oprostitve. 
 
Na osnovi teh priporočil glede priprave novih odlokov se je Občina Brda odločila, da pripravi nov odlok in se na ta način 
izogne težavam, ki bi jih lahko imela v primeru vztrajanja na starem odloku za odmero NUSZ.   
 
S sprejem novega odloka bo Občina Brda dosegla naslednje cilje: 

• upoštevala ustrezno pravno podlago za sprejem novega odloka in izvajanje NUSZ, 

• uskladila definicije z 218. členi Zakona o graditvi objektov (ZGO-1), 

• določila uraden vir podatkov za določitev višine NUSZ (GURS – REN),  

• poenotila bazo podatkov na osnovi registra nepremičnin, ki ga vzdržuje GURS, 

• točkovalnemu sistemu smo dodali tudi točke za komunalno opremo, 

• Pri točkovanju za stanovanja smo na prvem območju znižali število točk, na drugem pa ohranili. S tem smo 

minimalno zvišali skupno obremenitev zaradi dodatnih točk za komunalno opremo in zmanjšali razliko do 

točkovanja stanovanjskih površin na drugem območju, 

• pri točkovanju smo spremenili točkovanje za bencinske servise tako, da smo znižali osnovne točke in s tem 

zmanjšali razmerje med najnižjo in najvišjo višino točk,  
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• Pri točkovanju nezazidanih stavbnih zemljišč smo povečali faktor iz 0,2 na 0,5 z namenom, da se vzpodbudi prodaja 

nezazidanih stavbnih zemljišč in pospeši spreminjanje le-teh v kmetijska ali gozdna na območjih kjer je to z 

urbanističnega vidika sprejemljivo za razvoj občine, 

• Vrednost točke se sedaj lahko usklajuje s sklepom župana, če se le-ta poviša enako kot je rast življenjskih stroškov 

(vir SURS), če pa odstopa od tega pa mora spremembo višine točke sprejeti občinski svet 

• uskladiti oprostitve glede na zakonske možnosti. 

 
Predlog odloka so obravnavale tudi Statutarno pravna komisija, Komisija za okolje in prostor ter Komisija za 
gospodarske dejavnosti na skupni seji dne 21. 10. 2024. Komisija za gospodarske dejavnosti ni bila sklepčna.  
 
Statutarno pravna komisija in Komisija za okolje in prostor sta predlog Odloka o nadomestilu za uporabo stavbnega 
zemljišča na območju Občine Brda – prva obravnava soglasno potrdili s predlaganimi popravki. Odlok je primeren za 
odločanje na Občinskem svetu Občine Brda. Predlog, da se prva in druga obravnava predloga odloka združita je bil 
soglasno sprejet. 
 
Roberta Feri zanima, kako je z dvigom točke za nadomestilo za uporabo stavbnega zemljišča, saj naj bi bila ta 
dvignjena že v lanskem letu.  
 
Uroš Bensa pojasni, da se je v lanskem letu dvignila samo vrednost točke in se je revalorizirala glede na inflacijo iz leta 
2013. Sedaj pa se sprejema popolnoma nov odlok v skladu z veljavno zakonodajo in navodili pristojnega ministrstva.  
 
Anita Manfreda dodatno obrazloži, da se je v lanskem letu uskladila vrednost točke, ki ni bila usklajena že od leta 
2013. Sedaj pa se sprejema nov odlok, ki je skladen z vsemi zakonskimi določili. Prav tako se pri spremembah OPN 
Občine Brda vedno pojavljajo težave, saj ima občina 25% nepozidanih stavbnih zemljišč in dodatno zaproša za nova 
stavbna zemljišča.  
Občinska uprava je pristopila k pripravi novega odloka tudi zaradi tega, ker je potrebno vzpodbuditi lastnike 
nepozidanih stavbnih zemljišč, bodisi da investirajo v gradnjo, bodisi, da razmislijo o prodaji nepozidanih stavbnih 
zemljišč.  
 
Dr. Karol Peter Peršolja pove, da zelo izstopa indeks pri igralnicah. Kaj to pomeni za igralnico, koliko bo sedaj plačala?  
 
Igor Martinšek pojasni, da bo igralnica z novim odlokom plačala enako. S starim odlokom je bil obremenjen samo 
objekt, sedaj pa bo obremenjeno še zemljišče okrog igralnice. Enako je tudi pri bencinskih servisih.  
 
 Na glasovanje je bil dan in soglasno sprejet sklep 
 

1. Občinski svet Občine Brda sprejme Odlok o nadomestilu za uporabo stavbnega zemljišča na območju Občine 
Brda, v prvi obravnavi.   

2. Ta sklep velja takoj.  

 
Na glasovanje je bil dan in soglasno sprejet sklep 
 

1. V skladu z določili petega odstavka 79. člena Poslovnika Občinskega sveta Občine Brda, na predlog odloka v prvi 
obravnavi ni bistvenih vsebinskih pripomb. Ker bi besedilo odloka v drugi obravnavi bilo enako besedilu odloka v 
prvi obravnavi, Občinski svet Občine Brda sprejme odlok na isti seji tako, da se prva in druga obravnava predloga 
odloka združita. 

2. Ta sklep velja takoj. 

 
Na glasovanje je bil dan in soglasno sprejet sklep 
 

1. Občinski svet Občine Brda sprejme Odlok o nadomestilu za uporabo stavbnega zemljišča na območju Občine 
Brda.  

2. Ta sklep velja takoj. 

 
Ad 7. 

 
Seznanitev s postopkom priprave Občinske celostne prometne strategije Občine Brda 
 
Postopek priprave Občinske celostne prometne strategije Občine Brda predstavi Tosja Vidmar – Locus d.o.o..  
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Strateški dokument: Občinska celostna prometna strategija (v nadaljevanju: OCPS) je strateški dokument, s katerim 

občina opredeli učinkovito zaporedje ukrepov na področju prometa. Ti ukrepi so namenjeni uresničevanju celostnih 

sprememb in posledično izboljšanju kakovosti bivanja. 

 

Viri financiranja: Možnosti za sofinanciranje z nacionalnimi ali evropskimi sredstvi. Priprava OCPS se sofinancira v 

višini 70%, in sicer do sprejema na občinskem svetu. Višina sofinanciranja OCPS je odvisna od statusa in števila 

prebivalcev občine.  

Občina Brda se je konec lanskega leta skupaj z MONG uspešno prijavila na razpis Ministrstva za okolje, podnebne in 

energijo (v nadaljevanju: MOPE) in pridobila 19.600 evrov za pripravo OCPS. Ta bo morala biti pripravljena skladno s 

strani MOPE predpisanimi zahtevnimi minimalnimi standardi, ki podrobno opredeljujejo proces priprave dokumenta 

po posameznih fazah. 

 

Deležniki: Prepoznavanje deležnikov načrtovanja prometa in razumevanje njihove vloge v procesu priprave sta 

pomembna predpogoja za dobro Strategijo in njeno izvajanje. Trdne temelje za trajno sodelovanje s ključnimi 

deležniki postavimo z oblikovanjem širše delovne skupine (npr. občinski svet, krajevne skupnosti, policija, gasilci, 

izvajalci javnega prevoza, vrtec, šola, društva, zdravstveni dom, dom starejših občanov …). Ostali deležniki, ki so 

vključeni v posamezne faze procesa so: splošna javnost, predstavniki sosednjih občin, nacionalne institucije za 

področje prometa in povezanih vsebin (MZI, MOP, DARS, AVP, DRSI), lokalni mediji (televizija, radio, časopis) in 

nacionalni mediji (televizija, radio, časopis). 

 

Pomembnost in izvajanje: Pri uresničevanju vizije in doseganju ciljev imajo prednost mehki ukrepi, ki ne vključujejo 

gradnje, in trajnostni potovalni načini, ki nadomeščajo uporabo avtomobilov. 

 

Namen izdelave: Sprememba potovalnih navad v občini, izboljšanje pogojev za hojo, kolesarjenje, javni prevoz ter 

alternativnih oblik mobilnosti zaradi zmanjšanja obsega motornega prometa. 

 

Neposredni cilji projekta so: Izboljšana kakovost življenja v privlačni, zeleni in povezani skupnosti; znižane lokalne 

emisije onesnaževal in toplogrednih plinov iz prometa; bolj zdravi in bolj aktivni prebivalci; vsem dostopen prometni 

sistem, ki omogoča socialno vključenost; okrepljeno lokalno in regionalno gospodarstvo; večja varnost vseh 

udeležencev cestnega prometa; izboljšana dostopnost do osnovnih storitev in aktivnosti. 

 

Posredni cilji projekta so: Učinkovito naslavljanje obveznosti kot so Direktiva o kakovosti zraka Evropske komisije ali 

nacionalni predpisi glede nadzora nad hrupom. Celostna obravnava področja prometa omogoča nastanek nove, 

celovite, premišljene, dolgoročne vizije zagotavljanja mobilnosti. Celostna prometna strategija lahko zagotovi dostop 

do sredstev, ki so na voljo za inovativne rešitve, in poveča konkurenčnost občine pri prijavah na razpise za nacionalna 

in evropska finančna sredstva. 

 

Značilnosti prometnega načrtovanja: Pristop k izzivom prometa, ki nadgrajuje obstoječe načrtovalske prakse (jih ne 

zavrača) s kakovostnim zagotavljanjem raznovrstnosti prometnih načinov, mobilnosti prebivalcev in dostopnosti 

območij oziroma storitev. Prednost imajo mehki ukrepi, ki ne vključujejo gradnje in trajnostni potovalni načini, ki 

nadomeščajo uporabo avtomobilov. 

 

Priložnosti, sofinanciranje ukrepov, zakonodaja: V zadnjih letih je Evropska komisija izdala več priporočil, usmeritev 

in spodbud na temo celostnega prometnega načrtovanja ter Celostnih prometnih strategij. Ministrstvo za 

infrastrukturo razmišlja podobno, zato že nekaj let občine spodbuja k izdelavi in izvajanju Strategij. Obe instituciji 

dodelitev sredstev za naložbe v promet vse pogosteje pogojujeta prav z obstojem področnega strateškega 

dokumenta v občini. Strategija pa je skoraj nujna, če želimo v svoji občini merljivo zmanjšati uporabo avtomobilov, 

število smrtnih žrtev na cestah in vpliv prometa na okolje ter jo spremeniti v konkurenčnejšo oziroma privlačnejšo. 

 

Sklopi: Priprava Strategije obsega sedem sklopov aktivnosti. Posamezne sklope aktivnosti predstavljamo v 

teoretičnem zaporedju, vendar lahko v praksi aktivnosti potekajo vzporedno ali celo vključujejo povratne zanke. 

 
Ad 8. 

 
Soglasje k zadolžitvi Javnega zavoda Zavoda za turizem, kulturo, mladino in šport Brda 
 
Obrazložitev poda Tina Novak Samec – direktorica ZTKMŠ Brda.  
 
ZTKMŠ Brda je Občinski svet Občine Brda z vlogo zaprosil za izdajo soglasja k zadolžitvi v znesku 90.000,00 EUR.  
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Kredit potrebujejo za premostitveno financiranje stroškov treh projektov, za katere imajo odobrena nepovratna 
sredstva, do nakazila subvencije s strani pristojnih ministrstev.  
 
ZTKMŠ Brda ima v teku tri projekte, financirane z evropskimi sredstvi: 
 

 Naziv projekta 
STROŠEK 
(EUR) 

SOFINANCIRANO -
SUBVENCIJA (EUR) 

predvideni datum 
prejema subvencije 

STO 26.000,00 21.000,00 31.12.2024 

Bridge 51.220,00 51.220,00 31.03.2025 

Kolesarska pot Brda-Kras-Vipavska dolina 25.455,00 17.874,00 31.03.2025 

Skupaj 102.675,00 90.094,00   

 
ZTKMŠ Brda bo z rebalansom št. II finančnega načrta za leto 2024 vnesel v finančni načrt zadolžitev v znesku 90.000,00 
EUR.  Za servisiranje dolga že imajo v finančnem načrtu zagotovljena neproračunska sredstva. 
 
Na glasovanje je bil dan in soglasno sprejet sklep o izdaji soglasja k zadolžitvi Zavoda za turizem, kulturo, mladino in 
šport Brda 
 

1. Občinski svet Občine Brda soglaša, da se Zavod za turizem, kulturo, mladino in šport Brda v letu 2024 zadolži za 
kritje stroškov treh projektov v znesku 90.000,00 EUR do prejema subvencije s strani financerjev projektov – 
pristojnih ministrstev.  

2. Zavod za turizem, kulturo, mladino in šport Brda bo zagotovil sredstva za servisiranje dolga iz neproračunskih 
virov.  

3. Ta sklep velja takoj.  

 
Ad 9. 

 
Seznanitev o sprejemu novega sklepa o imenovanju komisij v pristojnosti župana 
 
V skladu s 33. členom Statuta Občine Brda (Ur. gl. slovenskih občin, št. 26/2017, 16/2018) je župan Občine Brda dne 
12. 9. 2024 sprejel nov sklep o imenovanju komisij v pristojnosti župana.  
Do spremembe oz. zamenjave je prišlo v sestavi Komisije za čezmejno sodelovanje, kjer je za predsednico komisije bila 
imenovana Silvestra Elen Brašnić Saffigna, Neblo 15/a, Dobrovo, za člana pa Matija Močnik, Hum 62a, Kojsko. 
 
Razlog za zamenjavo predsednika komisije je bil predvsem zaradi boljšega ohranjanja stikov s pobratenimi čezmejnimi 
občinami.   
 

Ad 10.  
 

Plan dela Komisije za čezmejno sodelovanje pri Občini Brda   
 
Silvestra Elen Brašnić Saffigna predstavi Komisijo za čezmejno sodelovanje, predstavi pobratene ter prijateljske občine 
in plan dela do konca mandata. Poudari, kako pomembno je ohranjati stike s čezmejnimi občinami.    

 
Ad 11. 

 
Imenovanje Sveta za preventivo in vzgojo v cestnem prometu v Občini Brda 
 
Obrazložitev poda Anita Manfreda.  
 
Občinski svet Občine Brda je na svoji 11. redni seji dne 14. 4. 2020 sprejel Odlok o ustanovitvi Sveta za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu v Občini Brda.  
Svet za preventivo sestavlja 7 (sedem) članov.  Sestavljajo ga predstavniki organov, organizacij in institucij, katerih 
dejavnost je usmerjena k preventivi in vzgoji v cestnem prometu, in sicer:  

• 1 predstavnik Policijske postaje Nova Gorica;  

• 2 predstavnika s strani Osnovne šole Alojza Gradnika Dobrovo (osnovne šole in vrtca);  

• 1 predstavnik upravljalca cest v Občini Brda;  

• 1 predstavnik društev s področja športno cestnih aktivnosti, ki imajo sedež na področju Občine Brda;  

• 1 predstavnik Medobčinskega inšpektorata in redarstva;  

• 1 predstavnik Občinskega sveta Občine Brda  
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Občinski svet Občine Brda s sklepom imenuje in razrešuje člane Sveta za preventivo.  
Svet za preventivo na svoji prvi redni seji izmed svojih članov z večino glasov imenuje predsednika.  
Mandatna doba predstavnikov v Svetu za preventivo traja štiri leta. Če posameznemu članu predčasno preneha 
mandat, se novega člana izvoli za čas do poteka mandata ostalim članom. Po poteku mandata so predstavniki lahko 
ponovno imenovani v Svet za preventivo.    
 
Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja pri Občini Brda je dne 16. 9. 2024 pozvala vso zainteresirano 
javnost, da posredujejo predloge za člane Sveta za preventivo in vzgojo v cestnem prometu v Občini Brda.   
 
Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja je prejete predloge obravnavala na 4. redni seji dne 14. 10. 
2024 in sprejela naslednji sklep:  
 
Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja predlaga Občinskemu svetu Občine Brda za predstavnike v 
Svetu za preventivo in vzgojo v cestnem prometu v Občini Brda:  

1. Samo Beridan – predlagatelj Policijska postaja Nova Gorica 
2. Katja Simčič – predlagatelj OŠ Alojza Gradnika Dobrovo 
3. Monika Šuligoj – predlagatelj OŠ Alojza Gradnika Dobrovo 
4. Sebastjan Arčon– predlagatelj Občina Brda 
5. Matic Simčič – predlagatelj Jeep klub Brda 4x4 
6. Mateja Štendler – predlagatelj Medobčinski inšpektorat in redarstva 
7. Miloš Protić – predlagatelj OO SDS Brda 

 
Na glasovanje je bil dan in soglasno sprejet SKLEP  
 

1. Občinski svet Občine Brda za štiriletno mandatno obdobje imenuje Svet za preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu v Občini Brda:  

1. Samo Beridan, Seniški breg 5, 5213 Kanal, predstavnik Policijske postaje Nova Gorica  
2. Monika Šuligoj, Bodrež 35, 5213 Kanal, predstavnica Osnovne šole Alojza Gradnika Dobrovo (šola) 
3. Katja Simčič, Barbana 8, 5212 Dobrovo, predstavnica Osnovne šole Alojza Gradnika Dobrovo (vrtec)  
4. Sebastjan Arčon, Griči 21, Vrtojba, 5290 Šempeter pri Gorici, predstavnik upravljalca cest v Občini Brda,  
5. Matic Simčič, Kozana 123, 5212 Dobrovo, predstavnik društev s področja športno cestnih aktivnosti, ki 

imajo sedež na področju Občine Brda 
6. Mateja Štendler, Ulica P. Tomažiča 23, 5000 Nova Gorica, predstavnica Medobčinskega inšpektorata in 

redarstva  
7. Miloš Protić, Imenje 14, 5211 Kojsko, predstavnik Občinskega sveta Občine Brda   

2. Ta sklep velja takoj. 

 
Ad 12.  

 
Imenovanje predstavnika Občine Brda v Svet zavoda Zdravstveni dom – Zobozdravstveno varstvo Nova Gorica 
 
Obrazložitev poda Anita Manfreda.  
 
Občina Brda je prejela poziv Zdravstvenega doma – Zobozdravstveno varstvo Nova Gorica za imenovanje predstavnika 
Občine Brda v Svet zavoda Zdravstveni dom – Zobozdravstveno varstvo Nova Gorica.   
 
Zavod upravlja svet zavoda, ki ima 12 članov:  

• sedem predstavnikov ustanoviteljic; mestna občina ima dva predstavnika, ostale občine pa vsaka enega;  

• štiri predstavnike delavcev zavoda;  

• enega predstavnika zavarovancev in drugih uporabnikov.  
 
Mandat članov sveta zavoda traja štiri leta in so po preteku mandata lahko ponovno imenovani.  Občine 
ustanoviteljice imenujejo svoje predstavnike za čas svojega mandata.  
 
Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja pri Občini Brda je dne 18. 9. 2024 pozvala vso zainteresirano 
javnost, da posredujejo predloge za predstavnika Občine Brda v  Svet zavoda Zdravstveni dom – Zobozdravstveno 
varstvo Nova Gorica.  
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Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja je prejete predloge obravnavala na 4. redni seji dne 14. 10. 
2024 in sprejela sklep:  
Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja predlaga Občinskemu svetu Občine Brda za predstavnico 
Občine Brda v Svet zavoda Zdravstveni dom – Zobozdravstveno varstvo Nova Gorica:  

− Eva Sirk, Biljana 42/c, 5212 Dobrovo 

Na glasovanje je bil dan SKLEP 
 

1. Občinski svet Občine Brda v  Svet zavoda Zdravstveni dom – Zobozdravstveno varstvo Nova Gorica za štiriletno 
mandatno obdobje imenuje  

• Eva Sirk, Biljana 42/c, 5212 Dobrovo  
2. Ta sklep velja takoj. 

 
ZA je glasovalo 9 svetnikov, PROTI 4 svetniki. Sklep je sprejet.  
 

Ad 13. 
 

Soglasje k imenovanju direktorice Javnega sklada malega gospodarstva Goriške 
 
Obrazložitev poda Anita Manfreda.  
 
Nadzorni svet Javnega sklada malega gospodarstva Goriške nas je z dopisom dne 4. 10. 2024 zaprosil za obravnavo in 
podajo soglasja k imenovanju direktorice Javnega sklada malega gospodarstva Goriške.    
 
Na podlagi 15. člena Odloka o spremembah in dopolnitvah Odloka o ustanovitvi Javnega sklada malega gospodarstva 
Goriške (Ur. list RS, št. 21/16) Nadzorni svet predlaga, da se za direktorico Javnega sklada malega gospodarstva 
Goriške imenuje Iris Podobnik, Pri hrastu 11, 5000 Nova Gorica.    
 
Mandat direktorice traja štiri leta.  
 
Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja je predlog soglasja obravnavala na 4. redni seji, dne 14. 10. 
2024 in sprejela naslednji sklep:  
 
Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja predlaga Občinskemu svetu Občine Brda, da poda soglasje k 
imenovanju Iris Podobnik, Pri hrastu 11, 5000 Nova Gorica za direktorico Javnega sklada malega gospodarstva Goriške.  
 
Na glasovanje je bil dan in soglasno sprejet SKLEP  
 

1. Občinski svet Občine Brda daje soglasje k imenovanju Iris Podobnik, Pri hrastu 11, 5000 Nova Gorica za 
direktorico Javnega sklada malega gospodarstva Goriške za štiri letno mandatno obdobje.  

2. Ta sklep velja takoj. 

 
Ad 14. 

 
Odgovori na pobude in vprašanja svetnikov 15. redne seje  
 
Jurij Špacal 
Zaveda se finančnih težav, ki nastanejo kot posledica naravnih nesreč in ki nekako porušijo plan dela. Vsekakor pa želi, 
da se pripravi časovnica oz. predlog prioritet za ureditev in sanacijo občinskih cest.    
 
dr. Karol Peter Peršolja  
Nezadovoljen je z odgovorom, ki se nanaša na neurejenost nekaterih stavb in kmetijskih površin v Brdih. Kmetijske 
površine so urejene le v minimalnem obsegu, katerega bi se lahko poskušalo dvigniti na višji nivo, kar pa ne zahteva 
velikih finančnih sredstev. Tako bi bila zapuščena kmetijska zemljišča bolj urejena, torej ne samo v minimalnem 
obsegu. Kar se tiče starih zapuščenih stavb pa iz odgovora izhaja, da bi bilo potrebno nekaj postoriti, da bi bil odlok 
prilagojen sedanjemu času in učinkovit. V odgovoru ni navedenega nobenega predloga, kakšni so predvideni postopki 
za naprej.    
 
Teja Jelina pove, da bo predlog svetnika Peršolje o zapuščenih kmetijskih zemljiščih predlagala v obravnavo na Komisiji 
za kmetijske dejavnosti.     
 



Stran 11 od 12 

 

Nadja Šfiligoj 
 
Stranka SD BRDA 
 

 
 

Ad 15. 
 
Pobude in vprašanja svetnikov 
 
David Saksida  
Ali bo cesta za vas Imenje sanirana v tem mandatu? 
 
Silvestra Elen Brašnić Saffigna  
1. Na lokaciji stare bencinske črpalke v Neblem je podjetje Petrol d. d. območje zagradilo zaradi varnosti, saj je 

streha v zelo slabem stanju. Na tej lokaciji je tudi avtobusno postajališče, zbirajo se tudi otroci in  parkirajo vozila. 
Pojavi se problem odgovornosti, če pride do poškodb oz. nastanka škode. Predlaga, da se občinska uprava poveže 
s predstavniki podjetja Petrol d. d. in preveri možnost ureditve avtobusnega postajališča in parkirnih mest.        

2. Kar dolgo je trajalo, da se je ponovno odprla cesta na italijanski strani pri Golem Brdu zaradi nastalega plazu. Pri 
ponovnem odprtju ceste je župan sosednje italijanske občine izpostavil, da mora Občina Brda sedaj urediti 
odvodnjavanje v naselju Breg pri Golem Brdu, saj naj bi bilo neurejeno odvodnjavanje povod za nastanek plazu.  

 
Nadja Šfiligoj 
 

 



Stran 12 od 12 

 

 
Robert Feri  
1. Pridruži se pobudi svetnika Špacala glede celostne prometne ureditve občinskih cest. Za primer poudari cesto do 

Vile Vipolže, katera bo tudi središče dogajanja v okviru EPK 2025. V kolikor bi se pripravila neka prioriteta sanacij 
občinskih cest, bi bilo za občino boljše in cenejše.  

2. V kakšni fazi je projekt »Ureditev parkirišč in javnih sanitarij v Šmartnem za krepitev trajnostnega razvoja 
turizma«? 

3. Občinski svet je po 13-ih letih sprejel sklep o revalorizaciji točke. Plačilo nadomestila za uporabo stavbnega 
zemljišča za stanovanjske stavbe se je povišalo za 30%, kot je bilo obljubljeno medtem, ko so se nekaterim stroški 
povišali za bistveno več (100% in več). Zanima ga, zakaj taka razlika? 

 
Dr. Karol Peter Peršolja  
1. Predlaga, da ZTKMŠ Brda občinskemu svetu predstavi oz. poda poročilo o izvedbi večjih projektov.   
2. Dvigniti nivo sodelovanja predstavnikov svetniških skupin, ki jih predlagajo kot predstavnike v svete zavodov. 
3. Zanima ga, zakaj se turistična taksa direktno ne nakazuje ZTKMŠ Brda ampak občini?  
4. Podpira pobudo g. Peterca in predlaga, da se čimprej organizira sestanek med vodstvom občine, svetniki, 

vodstvom ZTKMŠ Brda ter Svetom zavoda ZTKMŠ Brda.     
 

Ad 16. 
 

Realizacija sklepov 15. redne seje 
 
Sklepi 15. redne seje so bili realizirani. Pripomb ni bilo.  
 
 
Seja zaključena ob 19.38.  
 
 
 
     Zapisničarka                                       Predsedujoči                               Direktorica občinske uprave 
 Mateja Ambrožič                                   Goran Simčič                                                  Anita Manfreda 
 


